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Slovo starosty 

 

Milý čtenáři, 

při svých cestách sis zcela jistě všimnul, že přibývá obcí, které mají své znaky. Je to patrné především na 
příjezdech do nich či když je opouštíš. Často mám dojem, že čím je vesnice menší, tím je jistější, že tento 
symbol vlastní. Pod dojmem čím dál častějších úvah o budoucím slučování obcí místní zastupitelstvo 
rozhodlo, aby i obec Močovice uplatnila své právo na obecní symboly. Využije k tomu ustanovení 
platného Zákona o obcích, dle nějž obce mohou mít svůj znak a vlajku. Předseda Poslanecké sněmovny 
totiž může obci na její žádost tyto symboly udělit.   

Znak a vlajka ale musí respektovat soubor více či méně pevně stanovených heraldických a 
vexilologických zásad. Musí rovněž vykazovat zřetelný významový vztah k lokalitě, kterou reprezentují. 
Mezi tematické okruhy pro tvorbu znaku patří např. vyjádření názvu obce, reflexe historické pečetní či 
razítkové symboliky obce či poukaz na specifické historické řemeslné a jiné aktivity jejich obyvatel. 
Vlajka obce by pak měla odpovídat podobě nebo symbolice znaku. Jestliže vlajka vzniká současně se 
znakem, pak má stejnou či velmi podobnou figurální kompozici.  

Protože vznik obecních symbolů je specifický proces, vyžadující znalosti v oborech heraldika a 
vexilologie, byli obcí osloveni 3 heraldici. Vybrán byl Mgr. Jan Tejkal. Ten nejdříve vytvořil  několik 
návrhů obecních symbolů a po jejich dopracování dle připomínek zastupitelů pak dva. A tyto dva návrhy 
symbolů Ti předkládám k posouzení.   

Varianta A :  Podkova a obilné klasy jsou symbolem zemědělské minulosti obce, reprezentované 
památkovým objektem dochované klasicistní venkovské usedlosti z 1. pol. 19. stol. (čp. 3). Kromě 
zmíněného odkazu na historické hospodářství připomíná podkova rovněž někdejší chov koní ve vsi v 17. 
stol. a obdobně také obilné klasy mají další vrstvu symboliky, když upomínají někdejší poplužní dvůr a 
špýchar ve vsi. Květ lnu připomíná možnou interpretaci původu názvu obce, jakož i tradici pěstování a 
zpracování lnu ve vsi, kterou reprezentovala od r. 1867 také místní olejna. Vlnité břevno vyjadřuje 
polohu obce na území, jehož osu představuje říčka Klejnárka, rovněž ale připomíná někdejší mlýn, který 
se uvádí již v r. 1520 a také další možný výklad původu názvu obce v souvislosti s močálovitou půdou 
v okolí říčky. Figura kříže je převzatá z historické pečeti obce, jejíž užívání potvrdil archivní průzkum. 
Tato figura obsahuje i další historickou symboliku, když připomíná místní kapli. 

Varianta B :  Je obdobný jako A, pouze figura kříže je ve spodní části znaku nahrazena heroldskými 
figurami kostek (cukru), které odkazují na někdejší cukrovar z r. 1870,  sestavenými do tvaru evokujícího 
kříž. 

Posuď prosím předložené návrhy symbolů a tomu, který Tě více zaujme, dej svůj hlas. Prakticky to 
znamená, že vyjmeš následující list ze čtvrtletníku a na stránku, která odpovídá Tvému výběru,  napíšeš 
slovo ANO. Příklad: Rodina je tříčlenná, tak pod Varianta A může např. být  ANO,ANO a pak pod 
Varianta B  ANO. Vyplněný list dej do prodejny nebo vhoď do schránky na dveřích obecního úřadu.                                                                                                  

Hlasovat lze rovněž přes mobil, což zajistí pan Josef Vlach.  

                                            

 

                                                                starosta 
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Schválená usnesení ze zasedání OZ, konaného dne 19.7.2024 

 

• Zastupitelstvo obce Močovice bere na vědomí kontrolu usnesení provedenou starostou obce.     

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje jako vítěze výběrového řízení na zakázku „Využití obnovitelných 

zdrojů a energie v MŠ Močovice“ firmu ELEFOT, s.r.o., IČ: 173439786, 257 24 Vodslivy čp. 9, která 

předložila nejnižší cenovou nabídku a to v hodnotě 1.798.563,36Kč s DPH.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Smlouvu o dílo na zakázku „Využití obnovitelných zdrojů a 

energie v MŠ Močovice“, uzavřenou mezi obcí a vítězem výběrového řízení , firmou ELEFOT, s.r.o., se 

sídlem 257 24 Vodslivy, čp. 9, IČ: 17343976, na vysoutěženou částku 1.798.563,36Kč s DPH. 

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje RO č. 3/24. 

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu obce Močovice (příloha 

č. 3).. 

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Smlouvu č. 0095 0382 o nájmu prostoru sloužícího 

k podnikání, uzavřenou mezi obcí a Společností DPD CVZ, s.r.o., se sídlem Modletice 135, 251 

01  Říčany u Prahy, IČ: 61329266, za měsíční nájemné 1,-Kč.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje podání žádosti o dotaci na projekt „Sportovní kabiny 

Močovice 2024“ z NSA – VÝZVA č. 14/2024, Kabina 2024, PROGRAM č. 162 51 – ROZVOJ 

MÍSTNÍCH SPORTOVIŠŤ A ZÁZEMÍ.. 

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje použití finančních prostředků obce Močovice pro 

dofinancování podílu žadatele z rozpočtu obce ve výši 20% z celkových způsobilých výdajů 

projektu „Sportovní kabiny Močovice 2024“.   

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Záměr obce č. 2/24/Z nabídnout k prodeji nepotřebné 

vozidlo FORD.     

 

 

 

Schválená usnesení ze zasedání OZ, konaného dne 7. srpna 2024 

• Zastupitelstvo obce Močovice bere na vědomí kontrolu   usnesení provedenou starostou obce.   

• Zastupitelstvo obce Močovice se vyjádřilo pozitivně k Oznámení MMR  o možnosti podpory akce 

zařazené na seznam náhradních žádostí, dotačního titulu „117D8210E-Rekonstrukce a přestavba 

veřejných budov“.   

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje provedení opravy vjezdu do dvora MŠ zhotovitelem Plánočkou 

Michalem dle předloženého soupisu prací a materiálu, upraveného dle skutečně provedených prací.    

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Záměr obce č. 4/24/Z odprodat 30m2 použitých žulových kostek  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu obce Močovice.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Výpověď pachtovní smlouvy č. 1/5/16 ze dne 6.5.2016 ke dni 

31.8.2024.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Záměr obce č. 3/24/Z propachtovat z pozemku parc. č. 1051 

v k.ú. Močovice část o výměře 150m2. 

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje objednání zabezpečovacího systému v objektu čp. 18 u firmy 

Tomáš Hudský – slaboproudé systémy, Benešova 633, 284 01  Kutná Hora, která předložila cenově 

nejvýhodnější nabídku ve výši 59.156,- Kč bez DPH.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje objednání ošetření  (ořezy ) stromů v intravilánu obce  u firmy 
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Petr Wendl-Rizikové kácení stromů, Čáslav, IČO:  874185290, která předložila nejnižší cenovou nabídku 

v částce 197.120,-Kč.  
 

 

 

 

 

 Schválená usnesení ze Zasedání OZ, konaného dne 18. září 2024 

 

• Zastupitelstvo obce Močovice neschvaluje Žádost o koupi části pozemku parc. č. 702/4 v k.ú. 

Močovice, podanou vlastníkem domu čp. 129.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje jako vítěze dle Záměru obce č. 2/24/Z Obec Chotusice  

s nabídkovou cenou 41.878,-Kč.    

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje jako vítěze Záměru obce č. 4/24/Z pana Bundi Lukáše, bytem 

Močovice 55, 286 01  Čáslav, s nabídkovou cenou 200,-Kč za 1 m2 použitých žulových kostek, 

vytěžených na vlastní náklady.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje jako vítěze Záměru obce č. 4/24/Z pana Kratochvíla Romana, 

bytem Močovice 124, 286 01  Čáslav, který předložil nejvyšší cenovou nabídku – 550,-Kč ročně za 

propachtování 150m2 pozemku parc. č. 1051 v k.ú. Močovice. 

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Přílohu č. 1 ke Smlouvě o spolupráci za účelem společného 

postupu obcí při zajištění dopravní obslužnosti na území ORP Čáslav a  o podmínkách úhrady 

spolufinancování dopravní obslužnosti.   

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje doplněné  RO č. 4/2024 (příloha č. 2).  

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene a 

dohodu o umístění stavby č. IV-12-6036074.   

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje Smlouvu o zajištění terénní pečovatelské služby v obci 

Močovice, uzavřenou mezi obcí Močovice a Společností ANIMA Čáslav, o.p.s.  Současně schvaluje 

Rozpočet – Realizace péče v obci Močovice v r. 2024.   

• Zastupitelstvo obce Močovice schvaluje nákup 1 ks AED Philips HeartStart FRx a jeho umístění 

v kabině před mateřskou školkou.  

• Zastupitelstvo obce Močovice schválilo 2 návrhy obecních symbolů, které budou občanům předloženy 

k výběru nejvhodnějšího, formou tiskovou i elektronickou. 

• Zastupitelstvo obce Močovice neschvaluje Provozní řád pro vodní dílo Suchý poldr v k.ú. Močovice 

v navrženém znění a požaduje zcela vypustit větu : Za škody, související s poldrem, odpovídá jeho 

provozovatel.  

 

 

 

 

  

 

Nepřehlédněte – důležité informace z obecního úřadu 

• Velkoobjemový kontejner na komunální odpad bude ve 4. Q přistaven ve dnech 15.10. až 

17.10., 12.11. až 14.11. a 10.12. až 12.12. 2024. Umístěn bude v proluce vedle hospody.   

• Kontejner na biologický odpad bude na asfaltovou plochu před hasičskou zbrojnicí přistaven 

ve dnech 18.10. až 21.10. a 15.11. až 18.11. Vyprodukovaný bioodpad je možné ukládat na 

úložiště za firmou ALLIUM. 
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• Svozovým dnem popelnic zůstává i v nastupujícím zimním období pondělí každý sudý týden. 

• Poplatek za obecní systém odpadového hospodářství dle platné OZV na r. 2024 je vybírán 

každou středu, v době od 19´00h do 20´00h v úřadovně místního OÚ. Poplatek činí 500,-Kč. 

• Poplatek 500,-Kč uhradí rovněž majitel obydlí, ve kterém není nikdo přihlášen k trvalému 

bydlení. 

• Poplatek za jednoho psa dle platné OZV v r. 2024 činí 50,-Kč a za každého dalšího 75,-Kč. 

• Poplatky je doporučeno hradit elektronicky na obecní účet č. 0443552349/0800. Jako variabilní 

symbol je nutné uvést číslo popisné domu plátce. 

• Přemístění prodejny smíšeného zboží do budovy obecního úřadu a hospody do sokolovny trvá 

minimálně do konce října. O zahájení provozu v zrekonstruovaném objektu čp. 18 bude 

informovat obecní rozhlas a obecní web. 

• Svoz nebezpečného odpadu proběhne ve čtvrtek, dne 7. listopadu, od 8´00h. Nebezpečné 

odpady umístěte před svá obydlí k přilehlé komunikaci, odkud budou odebírány pracovníky 

svozové firmy. Za nebezpečný odpad jsou považovány baterie, oleje, barvy, ředidla, lepidla, 

pryskyřice, kyseliny, fotochemikálie, pesticidy, zářivky a jejich obaly. Tekuté odpady musí být 

v uzavřených nádobách. Pneumatiky nejsou nebezpečným odpadem. 

• Technologii tlakové kanalizace před zimním obdobím opláchněte proudem vody a zabezpečte 

před mrazem.   

                         

                                                                               OÚ 

 

 

Arboristické práce v obci 

V průběhu 4. čtvrtletí tohoto roku provede odborná firma arboristické zásahy na dřevinách 

v intravilánu obce. Na cca 30 stromech budou provedeny výchovné řezy, zdravotní řezy, bezpečnostní 

řezy, lokální redukce, obvodové redukce a vazby v korunách. Pokácen bude jeden ořech, ohrožující 

elektrické vedení a 2 topoly, rostoucí u splavu. Jedná se o topoly černé, na nichž již v minulosti byla 

provedena nákladná redukce. Vzhledem k tomu, že došlo k dalšímu zhoršení jejich zdravotního stavu 

a nová drahá redukce z důvodu stability by prodloužila jejich existenci maximálně o 4 roky, je jejich 

odstranění rozumným řešením. Na tomto závěru se shodli odborníci ze všech tří firem, které předložily 

nabídky na arboristické zásahy.  

Suchá lípa u rybníka bude odstraněna v rámci profesního nácviku hasičského záchranného sboru.         

 

                                                                                                                                     OÚ 

 

 

Poldr není přehrada 

Suchý poldr je vodní dílo, sloužící k protipovodňové ochraně. K akumulaci vody dochází jen během 

povodní, kdy transformuje povodňovou vlnu. Ta pak působí menší či žádné škody. Transformací 
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povodňové vlny se míní změna jejího tvaru, čili snížení a zpoždění kulminačního průtoku a 

prodloužení doby trvání vlny při současném zachování jejího objemu. Toho je docíleno dočasným 

zdržením vody v retenčním prostoru. 

Účinnost poldru se nejvíce projeví při „bleskových povodních“, vyvolaných přívalovými dešti a při 

zvláštních povodních.  

Poldr nad obcí disponuje několika stupni ochrany Močovic:                                                                        

1. Přiřítí-li se povodňová vlna, zarazí se nejdříve o betonové čelo poldru. Otvorem v něm (oknem) v té 

době protéká množství vody, které na vodočetné lati v obci odpovídá 2. stupni  a řeka nevybřeží.                                                                                                                                       

2. Jestliže příval vody trvá, začne se zvyšovat hladina nad úroveň okna, čímž přibývá  hydrostatický 

tlak a průtok vody oknem proto narůstá. V obci se tak 2. povodňový stupeň  postupně zvyšuje na 3. 

povodňový stupeň. Řeka se začne rozlévat v nejníže položené části obce, což je silnice podél zahrady 

paní Procházkové.                                                                          

3. Pokračuje-li příval vody do poldru i nadále, dochází postupně k zaplnění retenční nádrže a voda 

začne přetékat přes přelivnou hranu. To v obci způsobí další zvyšování hladiny rozvodněného toku.                                                                                                                                       

4. Význam poldru by se jednoznačně projevil při zvláštní povodni (např. porušení hráze vodního díla 

v horní části toku). Přívalová vlna by v něm ztratila značnou část své devastující energie a povodeň by 

tak způsobila menší škody. 

                                                                                                                          OÚ                                                       

  

 

Významná životní výročí 

V průběhu 4. čtvrtletí roku 2024 se překrásných životních jubileí dožívají tito naši spoluobčané: 

paní Jana Vavřinová, paní Hana Tichá, paní Božena Suchomelová, paní Marcela Vacková, pan 

František Urbánek a paní Oldřiška Čepková.  

Stříbrnou svatbu oslaví manželé Gábikovi a svatbu diamantovou manželé Vavřinovi. 

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme a po celý další život přejeme pevné zdraví a příjemnou životní 

pohodu.  

                                                                                                 

   Srdečně blahopřejeme 
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Sokol Močovice – oddíl stolního tenisu 

Hráči stolního tenisu se po dlouhé letní přestávce již nemohli dočkat zahájení nového ročníku 

2024/2025. V době vydání tohoto čtvrtletníku jsme se ale konečně dočkali a všechna naše družstva 

mají již odehrané své první kolo podzimní části soutěže. Do letošní sezony rozhodně hledíme s nadějí 

na mimořádné výsledky ve všech třech soutěžích. 

 

Našemu „A“čku v 2.B třídě krajské soutěže, se podařilo získat do svých řad nejlepšího hráče z Uhlířských 

Janovic – Josefa Číže. Do svého prvního utkání bude A-tým tedy nastupovat v základní sestavě ve 

složení: Martin Janeček, Josef Liška, Josef Číž a Ondra Kristek. Střídat a doplňovat tým mohou všichni 

hráči z obou nižších soutěží. Cílem našeho prvního týmu pro letošní sezonu bude vyhnout se bojům o 

udržení v soutěži a naopak zabojovat o horní polovinu tabulky. 

 

„B“éčko v 1.třídě okresní soutěže, zahájí své první utkání ve složení: Mirek Kořínek, Milan Hrčka, Ondra 

Novotný, Petr Hnízdo. Cílem je umístit se do čtvrtého místa a zabojovat v závěrečné části soutěže play-

off o medailové pozice. 

 

„C“éčko v 2.třídě okresní soutěže, může počítat s těmito hráči: Tomáš Dejnožka, Vladimír Táborský, 

Peter Hatala, Jirka Dastych, Miloslav Kvaček, Pavel Píška, Luboš Půža, Rychetský Pavel, Alexandr 

Stojanov, Martin Němec. Cíl našeho „C“éčka je ambiciozní - vyhrát letos svoji soutěž. 

 

Vysoká očekávání v tomto ročníku jsou ale podložena stoupající kvalitou výkonů všech našich hráčů. O 

tom se můžete přijít přesvědčit na vlastní oči. Už je opravdu na co se dívat… 

 

Jaký je program zápasů na první polovinu soutěže? Nabízíme Vám kompletní program všech našich 

družstev, který hrajeme v naší sokolovně: 

 

 

 

 Další rozpis a podrobné výsledky jednotlivých zápasů jsou na stránkách STIS:  

 https://stis.ping-pong.cz/tabulka/svaz-420103/rocnik-2024/soutez-5609 

Přijďte se podívat a povzbudit domácí borce... 

M. Kořínek 

1. Pá 27.09.2024 18:30 Sokol Močovice C TJ Sokol Malešov B

1. So 28.09.2024 09:45 Sokol Močovice A Sokol Pyšely A

2. Pá 11.10.2024 19:00 Sokol Močovice B TJ Sokol Malín D

2. So 12.10.2024 17:00 Sokol Močovice A Sokol Uhlířské Janovice A

3. Ne 13.10.2024 10:00 Sokol Močovice A Sokol Velké Popovice A

3. Pá 18.10.2024 18:30 Sokol Močovice C TJ Církvice B

4. Pá 25.10.2024 18:30 Sokol Močovice C SKP Olympia Kutná Hora B

5. Pá 01.11.2024 19:00 Sokol Močovice B SKP Olympia Kutná Hora A

6. Pá 08.11.2024 19:00 Sokol Močovice B TJ Sokol Čáslav D

6. So 09.11.2024 17:00 Sokol Močovice A TTC Říčany B

7. Ne 10.11.2024 10:00 Sokol Močovice A Sokol Velký Osek B

7. Pá 15.11.2024 18:30 Sokol Močovice C SKK Hlízov A

8. Pá 22.11.2024 18:30 Sokol Močovice C SKC Zruč nad Sázavou MYDLÁŘKA D

9. Pá 06.12.2024 19:00 Sokol Močovice B TJ Sokol Starkoč

10. So 07.12.2024 17:00 Sokol Močovice A TJ Sadská C

11. Ne 08.12.2024 10:00 Sokol Močovice A Sokol Čáslav B

10. Pá 13.12.2024 19:00 Sokol Močovice B TJ Sokol Uhlířské Janovice B
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Mateřská škola 

 

Je tu září a s ním i nový školní rok. 

Mezi své kamarády a k oblíbeným 

hračkám se v tomto školním roce 

vrátilo jen 17 dětí, zbylých šestnáct 

míst zaplnily nové děti, což je opět 

plná kapacita školky. 

Před zahájením školního roku nebylo 

tentokrát vše dokončeno, protože 

ještě před zahájením letních prázdnin 

začaly probíhat stavební práce kolem 

budovy mateřské školy spojené 

s rekonstrukcí místní komunikace, 

včetně chodníků. 

V průběhu července a srpna začaly 

další práce, tentokrát přímo v budově 

mateřské školy. Na základě předem 

plánované rekonstrukce (již od 

loňského roku) zde vybraná firma 

začala s výměnou kotle ústředního 

topení za tepelné čerpadlo a zároveň 

se připravuje instalace solárních 

panelů na střechu budovy. 

Předpokládaný termín dokončení je 

v průběhu října, ale již od středy 18. 

září jsme měli možnost dětem přitopit. Instalace fotovoltaiky na střechu by měla navazovat, takže jestli 

nenastanou nějaké potíže, bude celá rekonstrukce hotova dokonce dřív! 

Provoz o prázdninách byl tentokrát jen jeden týden, protože na druhý možný týden se přihlásily jen 

dvě děti – sourozenci. Ty maminka následně odhlásila, aby nebyli ve školce sami. První týden byly 

nahlášeny čtyři děti, ale od poloviny týdne dokončily docházku jen tři z nich. Pracovnice školky 

v průběhu prázdnin provedly generální úklid, včetně drobných úprav na třídách a výzdoby prostor 

školy. 

Pro tento školní rok máme zapsáno celkem osmnáct chlapců a patnáct holčiček, z toho je celkem 

sedmnáct dětí z Močovic. Zastoupení dětí z okolních vesnic je následovné: čtyři děti pochází z  Kluků, 

tři ze Souňova, tři z Třebešic, tři z Čáslavi, dvě děti z Vodrant a jedno dítě z Paběnic. Nejpočetnější 

skupinou jsou děti ve druhém – středním ročníku. Tvoří jej celkem 12 dětí ve věku od čtyř let do pěti 

let. V prvním ročníku je celkem 11 dětí, včetně 4 mladších tří let. K povinné předškolní docházce je 

přihlášeno deset dětí. Děti jsou rozděleny opět do dvou tříd, kdy ve třídě Hvězdiček (v přízemí) je 

zapsáno 15 mladších dětí, třída Sluníček pro ty trochu starší je naplněna 18 dětmi (z důvodu integrace 

u dvou dětí musel být počet snížen o dvě místa). 
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Přestože byl vysoký počet nových dětí, probíhala jejich adaptace na nové prostředí, kamarády, nezvyklý 

režim i odloučení od rodičů letos docela v klidu. Značný podíl na tom má i fakt, že děti mladší tří let 

nastupují postupně po dovršení potřebného věku. V prvních dnech se samozřejmě objevil pláč hlavně 

u těch nejmladších dětí vyvolaný hlavně steskem po rodičích. Problémy měly občas i ty starší děti, které 

také nově nastupovaly do mateřské školy. Tyto děti sice neplakaly, ale neustále se ujišťovaly, kdy už 

pro ně konečně někdo přijde apod. 

První polovina září se tak nesla 

v duchu zvykání si na nastavený 

režim. Děti si zvykaly na přítomnost 

jiných dětí, učily se dělit vzájemně 

o hračky a komunikovat spolu. 

Protože v současné době již chodí 

děti do školky většinou s úsměvem, 

vypadá to, že se jim ve školce líbí. 

Spolu s rodiči jsme se domluvili na 

tom, že i v letošním roce budeme 

společně pro děti připravovat 

bohatý program. Pro děti chystáme 

několik výletů, a to včetně výletu 

s rodiči do zoologické zahrady 

(tentokrát na přání rodičů 

pravděpodobně do Zoo Dvůr 

Králové). Dále jsou v plánu 

návštěvy divadla, a to jak ve školce, 

tak třeba i v Dusíkově divadle nebo 

v ZUŠ v Čáslavi. Připravujeme pro 

děti několik společných 

vzdělávacích akcí, například 

vánoční a velikonoční vyrábění ve 

školce a v Šestajovicích. Předškolní 

děti budou pod vedením paní 

učitelky Čížkové po celý rok pracovat s programem Maxík, což je stimulační program pro předškoláky, 

který jim usnadní vstup do základní školy. Jako každý rok počítáme s mikulášskou a vánoční nadílkou, 

veřejným vystoupením u příležitosti MDŽ, fotografováním dětí a podobně. Další akce na toto i druhé 

pololetí promýšlíme a rodiče o jejich konání budou včas informováni. Našim cílem jsou totiž šťastné a 

spokojené děti ve školce po celý rok. 

vedení MŠ 
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SDH Močovice 

 

Akce v uplynulém období 

 

• Daruj krev s hasiči – dne 25.7., za náš sbor daroval krev Tomáš Moravec a Vendula Langrová 

• Noční závody ve Zbraslavicích- dne 30.8. 

• Proudnice a Soptík v Močovicích- dne 7.9. 

• Krajské kolo v běhu na 60m v Čelákovicích- dne 8.9. 

 

Plánované akce 

• Podzimní drakiáda – termín bude upřesněn podle počasí 

• Zdobení a rozsvícení vánočního stromku- pátek 29.11.2024 od 16.30hod 

 

Účast našeho sboru na soutěžích a akcích do konce roku 2024 

• Pohár starosty Krajského  sdružení hasičů StČK v Olešné- dne 28.9. 

• Závody TFA v Šebestěnicích- dne 5. 10.  

• Závod požárnické připravenosti (braňák) v Lomečku- dne 6. 10. 

• MČR TFA v Brně- dne 12. 10. 

• Závody v běhu na rozhlednu Vysoká (dětí, dorost a dospělí)- dne 12. 10. 

• Školení vedoucích mládeže- dne 18.- 19.10. 

• Daruj krev s hasiči- dne 21. 11.  

 

Močovská proudnice 

V Močovicích se dne 7.září uskutečnila tradiční 

soutěž o „MOČOVSKOU PROUDNICI“ a zároveň 

předposlední kolo dětské soutěže Soptík.  

Celý soutěžní den začal brzy ráno. Na startovní 

čáru se jako první postavilo družstvo mužů ve 

složení: koš- Pavla Moravcová, spoj savic- Pavel 

Pikhart, stroj- Marek Truhlář, béčka- Aleš Farkač, 

rozdělovač- Petr Vlček, pravý proud- Daniel 

Staněk a levý proud- Jakub Vyhnánek. Muži, i 

přes nečekané změny v týmu, vybojovali s časem 

25,24 krásné 2.místo a postup na krajský pohár 

starosty. 

Na základnu se dostavil také tým žen  ve složení: 

koš- Pavla Moravcová, spoj savic- Gabriela 

Šulcová, stroj- Veronika Moravcová, béčka- Sára 

Kafková, rozdělovač- Barbora Langrová, pravý 
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proud- Jitka Sobotková a levý proud- Václava Langrová. Jejich výsledný čas byl 31,75 a stačil tak na 

bramborovou 4.příčku. 

Odpoledne bylo věnováno Soptíku. Naše družstva bojovala na domácí půdě, jak jen to šlo. Všechny děti 

chtěly ukázat, co v nich je a co všechno se zvládly za celou sezónu naučit. 

Dorostu chyběl kousek na bronzovou 

příčku. Bohužel, stejně jako ženy, skončili 

na nepopulárním 4. místě s časem 24,97. 

Starším žákům se podařilo zastavit 

výsledný čas na 17,90! Jejich radost při 

pohledu na časomíru byla opravdu 

upřímná! Odnesli si pěkné 3.místo. 

V kategorii mladších žáků jsme měli hned 

2 družstva.  Áčko s časem 21,11 skončilo 

na 4.místě. Čtvrtá pozice nám v tento den 

byla asi bohužel souzená. Béčko dodělalo 

požární útok v čase 27,81 a skončilo tak 

na 17.místě 

Nejhezčím překvapením dne byl výkon 

našich nejmenších. Přípravka zvládla 

pokus v čase 24,15 a skončila na 

nádherném 1.místě! Zaslouženě 

vybojovaná zlatá medaile! 

Bylo vidět, že domácí hřiště našim 

družstvům svědčí. Mimo mladšího Béčka 

si všechna naše družstva zlepšila letošní 

nejlepší časy.  Příští sobotu nás čeká závěrečné kolo letošního Soptíka v Záboří nad Labem. 

 

Krajské  šedesátky  2024 

V neděli 8. září náš sbor reprezentovala naše svěřenkyně 

Denisa Moravcová v krajském kole požární soutěže v 

Čelákovicích.  Zúčastnila se běhu na 60m v požárním sportu. 

Celý den doprovázelo Denisu krásné slunečné počasí.  

Závodnice šla do závodu s jasným cílem, který byl dostat ze 

sebe maximum a hlavně doběhnout v pořádku. Celé prázdniny 

se věnovala tréninku hadic. Výsledný čas Denisy se zastavil na 

čísle 15,23. Vyšplhala se tak na pěkné 40. místo. Závodnici 

děkujeme za vzornou reprezentaci. 
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Požární ochrana očima dětí- celorepublikový úspěch 

Jak jsme Vás informovali již v minulém čísle, členka našeho místního SDH, Denisa Moravcová, dosáhla 

vynikajícího umístění v jubilejním 50. ročníku soutěže Požární ochrana očima dětí. V celorepublikovém 

kole obsadila v kategorii literární práce svým textem neuvěřitelné 1. místo.  

V dnešním čtvrtečníku Vám nejen přinášíme vítězný text, ale i rozhovor s Denisou.  

MČ: Nejprve bychom Ti chtěli ještě jednou i za obec Močovice popřát k  obrovskému úspěchu, 

kterého jsi dosáhla. Před tebou se ve stejné soutěži umístila na vítězných pozicích i tvá starší sestra 

Pavla. Kdy ses poprvé dozvěděla o této soutěži, od sestry? 

DM: Už od přípravky jsme ve sboru každoročně zkoušeli psát různé texty s hasičskou tématikou. I teď 

s dětmi na kroužku to zkoušíme. Pokoušela jsem se i o výtvarnou kategorii, ale to psaní mě bavilo víc, 

je mi bližší. 

MČ: Kde čerpáš inspiraci? 

DM: Ráda čtu různé knížky s požární tématikou, hasič a jeho příběhy a podobné.  

MČ: Jak dlouho ti trvalo napsat tvůj konkrétní vítězný příběh? 

DM: Myslím, že asi měsíc. Postupně jsem se k tomu vracela, napsala jsem začátek, přepsala ho, ..finální 

verzi jsem vlastně dodělala až v den odeslání. 

MČ: Konzultovala jsi s někým svoji práci? Ukazovala jsi rozpracovaný text taťkovi, mamce, sestře? 

DM: Jo jo, četli to taťka s mamkou i Pája. Ta je pro mě velkým vzorem a inspirací nejen v psaní. 

MČ: Jak jsi prožívala čekání na výsledky? 

DM: Už jen to, že jsem se dostala do celorepublikového kola pro mě bylo velkým překvapením a 

úspěchem. Ani jsem nečekala, že vyhraju. Spíše jsem počítala se třetím místem. 

MČ: Vyhlášení výsledků a předání cen se konalo na hradě Bouzov. Jaká panovala při cestě v autě 

atmosféra? 

DM: Shodou okolností jsme na vyhlášení jeli zbrusu novým autem našeho sboru.  

(Tomáš Moravec: Já jsem byl nervózní…Řídit auto za milion a tři čtvrtě…)   

MČ: Co se ti honilo hlavou, když bylo vyhlášeno třetí místo a tvoje jméno nezaznělo. Napadlo tě, že 

by to mohlo vyjít? 

DM: Ne, vůbec. Spíš mě napadlo, jestli jsme na vyhlášení správné kategorie. Trošku jsem se lekla, zda 

jsme to nepopletli.  

MČ: Co bylo první myšlenka, když při vyhlašování prvního místo zaznělo tvoje jméno.  

DM: První mi naskočila sestra, jméno mé sestry. Až později mi došlo, jaký to je úspěch. Taky jsme si o 

tom později s Pájou povídaly a překvapilo mě, jak rozdílně jsme to obě prožívaly. Ona byla při 

vyhlašování nervózní.  Já jsem naopak byla docela klidná.   
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MČ: Jak na takový úspěch reagovali tvoji kamarádi, ze školy, ze sboru? Co učitelé? 

DM: Všichni mi gratulovali a byli se mnou šťastní. Asi největší radost ze školy měla moje učitelka 

češtiny. 

MČ: Jaké máš plány do budoucna? Předpokládám, že v ní bude i nadále figurovat hasičský sbor. 

DM: Teď jsem v osmé třídě, ráda bych šla na peďák a věnovala se dětem. Určitě bych ráda vedla i 

kroužek.  

MČ: Myslíš, že je tvou inspirací  tatínek? 

DM: Určitě. Taťka mi dal pevný základ do života, koníček, který, jak doufám, mě i sestru bude provázet 

celým životem. Sbor pro nás představuje nejen koníček, ale i přátelství.  

(T. Moravec: Holky neměly moc na výběr, už v kočárku byly na hřišti a celý jejich dosavadní život je 

s naším sborem provázaný. Ale musím říct, že jsem hrozně rád, že je mám. Žádný syn by mi neudělal 

takovou radost jako moje dvě holky. Sdílíme spolu nejen lásku k hasiččině, ale i k fotbalu a rybařině.)  

 

Vítězný text 

Hasič se vším všudy 

Ahoj já jsem Libor. Dnes je pondělí a právě mám před sebou dlouhou směnu. První dvě hodiny jsou 

zatím klidné. Nikdo z nás ale nemohl tušit, že je to jen ticho před bouří.  

Těsně po půlnoci se rozeznívá poplach. Dostáváme podrobnější informace o výjezdu. Do minuty jsme 

oblečení a vyjíždíme. Jedná se o výbuch továrny v Brně. Přijíždíme na místo a vidíme šlehající plameny 

ze střechy. Velitel rozdává rozkazy.  Já s Honzou běžíme do méně zasažené části budovy.  

Máme informaci, že se v budově nachází přibližně 20 zaměstnanců. Když vstoupíme do místnosti 

nevidíme ani na krok. Všude okolo nás je kouř. S Honzou vytahujeme zaměstnance firmy s různými 

typy zranění. Od zlomenin až po popáleniny třetího stupně. Ostatní hasiči bojovali s ohněm.   

Když jsme vytáhli všech 20 zaměstnanců, šéf továrny nám oznámil, že v budově je ještě jeho syn, 

kterého dnes hlídal. Neváhali jsme ani vteřinu. S Honzou jsme se na sebe podívali a okamžitě vběhli 

zpět do budovy. Dorazili jsme do místnosti, kde by se měl chlapec nacházet. Po důkladném prohledání 

jsme pohřešovanou osobu nikde nenašli. Šli jsme směrem ven. Najednou uslyšíme volání o pomoc. 

Běžíme za zoufalým hlasem. V zakouřeném prostoru vidíme malého chlapečka. Sedí v koutě a klepe se 

strachy. Beru chlapečka do náruče a podávám ho Honzovi.  

Najednou zazní další velká rána. Ze stropu padá velký kus trámu, který mě srazil k zemi. Zůstal mi ležet 

na nohou. Honza s chlapečkem v náručí vyběhli ven. Velitelovi hned oznamuje, co se stalo. Na pomoc 

mi běží čtyři kluci z jednotky. V tu chvíli když je spatřím, přestanu cítit nohy a omdlím.  

Po pár hodinách se probudím v nemocnici. Kolem mě stojí moje žena, doktor a Honza. Manželka má 

slzy v očích a Honza má také na krajíčku. Ptám se jich, co se stalo a jestli je malý chlapeček, pro kterého 

jsme běželi v pořádku. Honza mi odpoví: ,,Jo Kubík je v pořádku. Jen se nadýchal kouře.“  
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Otočím se směrem k manželce. Vidím na ní, že není něco v pořádku. Ptám se ji tedy znovu, co se stalo. 

Pan doktor mi oznámí: ,,Bohužel se nám nepodařilo zachránit pravou dolní končetinu. Je nám to moc 

líto. Jste skutečný hrdina, Libore.“  

Nemůžu tomu uvěřit. Chtěl jsem být o samotě. Nevěděl jsem, co mám dělat. Druhý den se za mnou 

stavili kolegové, kteří mě zachraňovali. Říkali, že nebýt mě, tak Kubík zůstal v budově a udusil se.  

Všichni v mém okolí to nesli špatně a neskutečně obdivovali můj čin. Trvalo mi několik měsíců, než 

jsem se s tím nějakým způsobem smířil. Nic jsem si ale nevyčítal. Udělal bych to znovu, jen abych 

zachránil toho malého kluka. Už nikdy se nebudu moct vrátit zpět do výjezdu.  

Toto zaměstnání bohužel může nést i následky na celý život. Hasičů bychom si měli proto velice vážit. 

Jsou schopni za nás nasadit svoje zdraví ne-li život.  

 

Denisa Moravcová 

SDH Močovice 

 

 

Váš spoluobčan dobrovolný hasič, hokejista, Slávista a milovník dobrého vína Tomáš Moravec, 

získal od SH ČMS ocenění: Medaile Za zásluhy o výchovu. 

Tomáš je ve sdružení dobrovolných hasičů od roku 1997, ale členem mladých požárníků byl dávno 

předtím, kdy ještě nebyla centrální evidence mladých hasičů. V roce 2003 obnovil v malebné obci 

Močovice kolektiv mladých hasičů a hned v prvních 

letech působení se s družstvy dorostu zúčastnil 

mistrovství České republiky. Ačkoliv není hlavním 

vedoucím mládeže, je hlavním motorem celého 

kolektivu a jejich tréninků. Mimo práce s mladými hasiči 

je zároveň i náměstkem sboru, velitelem Jednotky, 

starostou Okrsku č. 6, je členem Okresní rady mládeže 

a Okresního výkonného výboru. 10 let byl i náměstkem 

Okresního sdružení Kutná Hora. Je rozhodčím 

požárního sportu pro okresní soutěže dospělých a byl 

jedním ze zakladatelů okresní ligy dospělých. A protože 

tu ,,hasičinu“ zná, tak si na akcích bere do ruky 

mikrofon a komentuje dění na ploše. V roce 2021 

úspěšně získal ve výcvikovém středisku Kamenice 

odbornost Technik ochrany obyvatelstva. Tomáš je 

velkým organizátorem činnosti nejen ve sboru, ale i ve 

své obci. Organizuje ples, máje, čarodějnice, vítání 

prázdnin, drakiádu, podílí se na zajištění Běhu na 

rozhlednu Vysoká a při organizování kutnohorských 

okresních akcí a soutěží je v technické četě a je na něj 

vždy spolehnutí!  
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Tomáš nikdy neodmítne poskytnout svůj čas a prostředky pro druhé. Je bezpříspěvkovým dárcem 

krve a třikrát do roka pořádá hromadnou akci Daruj krev s hasiči v transfuzní stanici Čáslav. Při 

mimořádných událostech organizuje dobrovolné materiální sbírky. Za svou neúnavnou činnost dosud 

získal tato vyznamenání 

Čestné uznání SDH - 31.12.2003  

Čestné uznání OSH - MSH - 31.12.2005  

Medaile Za příkladnou práci - 30.6.2007  

Medaile Za zásluhy - 1.12.2012  

Čestné uznání KSH - MSH - 11.7.2017  

Medaile sv. Floriána - 27.2.2020  

A z výše uvedených důvodů bylo ocenění  - Medaile Za zásluhy o výchovu ústředními orgány SH ČMS 

schváleno a posléze uděleno. Samotné předání medaile proběhlo v sobotu 7. 9 na fotbalovém hřišti 

v Močovicích při dětských závodech Soptík (hádejte, kdo byl hlavním organizátorem). Výkonnému 

výboru se povedlo před Tomášem utajit, že byl návrh podán, a o to lepší překvapení to pro něj bylo.   

 

Andrea Pacalová 

OSH Kutná Hora 

 

 

Povodně v Močovicích očima hasičů 

V nedávné době zasáhly povodně velkou část republiky. Díky 

abnormálním srážkám se zvedly hladiny téměř všech toků. Velká 

voda se bohužel nevyhnula ani naší obci. V krátkosti chceme 

informovat o činnosti místní jednotky sboru dobrovolných 

hasičů obce (JSDHO). 

 

Naše jednotka je zařazená v kategorii V., což je jednotka 

předurčená k zásahům v katastru obce. V našem případě 

Močovice a Třebešice.  

 

Ve čtvrtek dne 12. 9. přišlo varování před možností většího počtu 

MU (mimořádných událostí). 

V pátek 13.9. byli svoláni členové jednotky. Následovalo 

prověření funkčnosti všech čerpadel, elektrocentrál a dalšího 

vybavení. Ve večerních hodinách začal pravidelný monitoring toku Klejnarky. 
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V sobotu dne 14. 9. jednotka na žádost starosty naplnila první pytle a rozvezla je na určená místa. Od 

rána jsme byli ve spojení se zasahujícími hasiči ve Zbýšově, kde jednotky začaly odčerpávat vodu 

z místního rybníka, protože hrozilo protržení hráze. Díky stoupající hladině, bylo rozhodnuto o přípravě 

další várky dvoukomorových protipovodňových pytlů. Do této akce se zapojila i část veřejnosti. 

Následně byla celá várka rozvezená do míst, která by mohla být ohrožena stoupající hladinou. 

V průběhu dne byl postupně vyhlášen I. a následně i II. stupeň povodňové aktivity (SPA). Ve večerních 

hodinách začala hladina klesat. I během celé noci jednotka pravidelně monitorovala průtok vody. 

 

V neděli dne 15. 9. ráno byla hladina na nízkém 

průtoku. Nadále jsme komunikovali s velitelem 

zásahu ve Zbýšově a podle informací bylo jasné, že 

hladina začne znovu stoupat. Na Zbýšovsku od rána 

intenzivně pršelo. Z lesů a polí se do Klejnarky valilo 

velké množství vody. Ve 12.00hod. byla jednotka 

vyslána na odstranění 2 spadlých stromů z koryta 

řeky. Tam hrozilo při zvýšení hladiny ucpání vodního 

toku. Ve 13.30hod. bylo rozhodnuto o naplnění a 

rozvozu další várky pytlů. K členům jednotky se 

znovu přidala řada dobrovolníků. V 15.40hod. přišel 

požadavek od velitele zásahu ze Zbýšova o zapojení 

jednotky do zásahu na zbýšovské hrázi. V 16.09hod.  

do Zbýšova odjel jeden člen jednotky s čerpadlem 

Heron a PS12.  Zbytek jednotky pokračoval v rozvozu 

pytlů. V průběhu odpoledne stoupla hladina na III. 

SPA. Po 20.00hod. začala voda klesat. Ve 20.40hod. 

odvezli členové jednotky do Zbýšova ještě plovoucí 

čerpadlo. Během noci na pondělí byla pravidelně 

monitorovaná hladina řeky v Močovicích. 

 

V pondělí dne 16. 9. v 9.00hod. bylo střídání strojníků ve Zbýšově a nadále pokračovalo monitorování 

hladiny. Po 15.00hod. byl zásah ve Zbýšově ukončen a jednotka včetně veškeré techniky se vrátila na 

základnu. V 17.56hod. byl jednotce Krajským operačním střediskem vyhlášen poplach s požadavkem 

odvozu plných pytlů s pískem do obce Záboří nad Labem, kde rychle stoupala hladina. Naloženo bylo 

150 pytlů a ty byly odvezeny na místo zásahu. Jednotka se na základnu vrátila v 19.15hod. 

 

V úterý byla ve zbrojnici kontrolovaná veškerá technika, probíhalo sušení materiálu a úklid. 

 

Samostatná kapitola POLDR: Hasiči v rámci monitorování toku řeky jezdili pravidelně kontrolovat 

průtok na nově postaveném poldru. Po ukončení všech zásahů se shodujeme, že poldr zafungoval 

velice dobře! Zachytil největší nápor vody, kterou rozlil do přilehlého pole a postupně pouštěl vodu do 

obce. Hodně lidí netušilo, jak to bude fungovat. Nebýt poldru, byla by hladina řeky v obci určitě o hodně 

výš. 

 

Ještě pár čísel naší jednotky: 
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➢ monitoring 68 hodin 

➢ naplněno 300 pytlů pískem 

➢  instalováno 250 pytlů v obci 

➢ přes 150 pytlů odvezeno do Záboří nad Labem 

➢ 2 odstraněné stromy z toku řeky 

 

Pokud by se chtěl někdo z obyvatel naší obce přidat do JSDH budeme rádi. 

 

Děkujeme všem dobrovolníkům za pomoc v této nelehké situaci. 

 

Tomáš Moravec 

velitel jednotky  
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Myslivecký spolek Močovice 

 V tomto čísle čtvrtletníku bych Vás seznámil s tím, co je úlomek a zálomek. Tyto dva názvy jsou si 

podobné, ale přitom má každý jiný význam v mysliveckém počínání i v myslivecké praxi.  

Úlomek jak sám název napovídá, vždy zásadně 

ulomujeme, nikdy neřežeme a nestříháme. Jsou to 

větvičky ulomené z jehličnatých dřevin, hlavně ze 

smrku. Lze užívat i úlomky listnaté. Rozeznáváme 

úlomky jednovýhonkové, třívýhonkové a 

pětivýhonkové.  

Rozdělení podle použití: 

➢ stavovský úlomek- nejlépe třívýhonkový, dává 

se na levou stranu klobouku při mysliveckých 

slavnostech, kynologických akcí, střeleckých 

soutěží a mysliveckých ceremoniálech 

➢ poslední hryz a poslední zob- opět 

třívýhonkovitý, dává se do svěráku ulovené 

spárkové zvěře, do klovců a zobáků velké 

pernaté zvěřě 

➢ vlastnický úlomek- nejlépe pětivýhonkový, 

pokládáme jej na komoru zvěře položené na 

pravý bok na znamení řádného ulovení. 

Předává se i při vyhlášení krále lovu 

➢ ozdobné úlomky- zdobíme stoly při plesech, posledních lečích a různých slavnostech 

Na závěr bych chtěl říci, že tradice úlomků je velice obsáhlá a náročná na dokonalou znalost správného 

užívání.   

Zálomek není úlomek, i když si je někteří myslivci stále pletou. Zálomky pořizujeme uříznutím nebo 

ulomením a značíme jimi určitá místa. Stanovištní zálomky označují před honem jednotlivá stanoviště 

střelců. Zálomky slouží v organizaci mysliveckých akcí.  

 

Druhy zálomků: 

➢ směrový zálomek- má délku poloviny paže. Je také ostrouhán z kůry a ukazuje k určitému 

místu nebo naznačuje směr cesty. 

➢ nástřelový zálomek- označuje nástřel, místo, kde stála zvěř v době výstřelu. Je zvlášť důležitý, 

střílíme za soumraku a případný doslech odložíme na ráno.  
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➢ příčný zálomek- ten má velikost asi 

délky prstu. Pokud střelec 

nepozoroval po ráně přesný směr 

odskoku, nebo si není jistý, položí na 

zem stopový zálomek do směru 

pravděpodobného odskoku a k němu 

položí dva příčné, jejichž ulomené 

konce směřují jeden nalevo, druhý 

napravo. 

➢ stanovištní zálomek- označuje stanoviště střelců při honech. V místě zlomu je ostrouhán a 

zapíchnut kolmo do země. Může k němu být přiložen ještě směrový zálomek, který ukazuje 

směr odchodu po skončení leče.  

➢ výstražný zálomek- dává pokyn Počkej zde na mne! Jsou to dva zálomky velikosti paže 

položené křížen na zemi.  

Termínový kalendář mysliveckého spolku 

➢ červenec 

✓ ochrana honitby z důvodů turistického ruchu 

✓ sčítání drobné zvěře 

✓ vypracování plánů honů na drobnou zvěř 

✓ pololetní hlášení a plnění plánu lovu zvěřě 

➢ srpen 

✓ zajištění jadrných krmiv 

✓ zásobení krmných zařízení 

✓ rozdělení odlovu holé zvěřě 

➢ září 

✓ zajištění přikrmování drobné, eventuálně srnčí zvěře 

✓ organizace honů na kachny 

 

J. Bohatý 

Wanderbook 

Milí spoluobčané, turisté a výletníci,  

tři měsíce utekly a já Vás opět zdravím u naší cestovatelské rubriky. Jistě před sebou máme krásný 

podzim se spoustou slunečných a teplých dní, které nás ještě nalákají na nějaký ten výlet do přírody, 

na hrady a zámky, do zoologických nebo botanických zahrad, skanzenů či do muzeí. Aby se Vám lépe 

rozmýšlelo, představuji Vám dnešní tipy na výlety. Nezapomeňte deníčky na nové turistické vizitky a 

krásná razítka! Příjemnou zábavu! 

Trosky 

Zřícenina hradu Trosky se nachází v chráněné krajinné oblasti Český ráj nedaleko 

Semil. Hrad protáhlého tvaru byl založen koncem 14. stol. Čeňkem z Vartenberka 

na dvou strmých čedičových skalách, které předurčily jeho vzhled. Kolem dokola 

bylo vybudováno 2 m široké a až 15 m vysoké opevnění a na každé straně 
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vystavěna obranná a zároveň obytná věž - Panna a Baba. Po zakladateli vlastnilo hrad několik desítek 

majitelů, např. Jan Zajíc z Hazmburka, který jej připojil k hradu Kost, poté Jiří z Poděbrad, Lobkovicové 

nebo Valdštejnové. V roce 1648 byl hrad naposledy dobyt a od té doby pomalu chátral, i když se další 

majitelé snažili o drobné opravy. V roce 1925 přechází Trosky do vlastnictví státu a po několika 

rekonstrukcích byly zpřístupněny veřejnosti. Na obě věže byla vybudována schodiště a vyhlídkové 

plošiny, ze kterých si můžeme užívat krásné výhledy až do Jizerských hor či Krkonoš. Proč se Panna a 

Baba jmenují právě takto, se již vydejte zjistit sami. Na návštěvu máte čas do konce října. Více info na: 

www.hrad-trosky.cz 

Svatá Hora u Příbrami 

Pokud se budete nacházet v blízkosti Příbrami, rozhodně nesmíte minout 

nádherné poutní místo Svatou Horu, které bylo vystavěno na strmém skalnatém 

a částečně i zalesněném kopci nad Příbramí. Jeho počátky nejsou přesně známy, 

dle pověstí a různých zpráv šlo původně o kapli zasvěcenou Panně Marii 

Svatohorské, ale různí se doba jejího vzniku - od 13. až po 16. stol. Původně sloužila kaple místním, ale 

když v 17. století slepý Jan Procházka z Nymburka navštívil tuto kapli a voda ze zdejší studánky jej 

uzdravila, ihned se zvýšily davy poutníků. Za nějakou dobu nestačilo místo pro všechny příchozí, tudíž 

začala být kaple dle italských návrhů zvětšována, byla vystavěna zvonice a pro místní bylo poutní místo 

spojeno s Příbramí schodištěm. Začaly se zde konat duchovní slavnosti a kázání, kterých během doby 

přibývalo, a tím si zdejší jezuité získali náklonnost šlechty, úředníků a velmožů. Ještě v 17. století se 

svatohorský areál stal jedním z nejrozsáhlejších a nejvýznamnějších raně barokních objektů u nás a 

přilákal poutníky ze všech koutů světa. V současné době patří areál do správy redemptoristů. Navštívit 

jej můžete celoročně každý den,  domluvit si lze i prohlídky s průvodcem. Konají se zde bohoslužby a 

některé jsou i vysílány on-line. Více info na: www.svata-hora.cz 

Koněpruské jeskyně 

Pokud rádi navštěvujete jeskyně, rozhodně doporučuji zajet k Berounu do jeskyní 

Koněpruských, které jsou nejdelším jeskynním systémem v Čechách, 

zpřístupněným veřejnosti od roku 1959. Zajímavý je již vstup do jeskyní, který je 

zasazen do skály vápencového lomu, ze kterého byly při těžbě vápence jeskyně 

objeveny. Nacházejí se zde 3 jeskynní patra v délce 2 kilometrů a unikátní je nejen krápníková a 

opálonosná výzdoba, ale i archeologické a paleontologické nálezy z doby před 1,5 mil. let. Prohlídka 

trvá cca 60 min, ujdete přibližně 620 m a zdoláte přes 500 schodů, tudíž není vhodná pro méně 

zdatnější osoby, kočárky a vozíčkáře. Během roku se zde konají i různé akce, jako např. Noc s netopýry 

nebo prohlídka s čertem a Mikulášem. Otevřeno je denně od dubna do konce října. Více info na: 

www.konepruske.caves.cz 

 

Tímto se s Vámi loučím, doufám, že Vás některý výlet zaujal a budu se těšit zase za čtvrt roku!      

                   MV 
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Recepty paní Marcelky 

 

 

  

  

Marinované špízy 
 
Suroviny na 4 porce 
400 g drůbežího maso + 400 g králičího masa 
200 g drůbežích jater 
1 pórek 
1 cibule 
1 červená a 1 žlutá paprika 
šunková klobása + 1 papriková 
sůl, olej na smažení 
 
Marináda 
5 lžic jemného + 1 lžíci ostrého kečupu 
5 lžic hořčice plnotuč. 
4 prolis. stroužky česneku 
5 lžic oleje 
špetka soli a pepře  
 

Postup 

Maso a játra nakrájíme na kostičky, klobásu a pórek na kolečka, cibuli na půlměsíčky a papriku na větší 

kostičky. Vše napícháme střídavě na jehly a lehce osolíme. V misce si smícháme všechny suroviny na 

marinádu, dobře promícháme a špízy s ní potřeme. Necháme marinovat alespoň 2 hodiny, nejlépe do 

druhého dne. Špízy pak krátce smažíme na pánvi na trošce oleje, po chvíli podlijeme a dusíme doměkka. 

Šťávu pak můžeme lehce zahustit moukou. Podáváme s bramborovou kaší nebo hranolkami či kroketami a 

zeleninou. 

 Vrstvený koláč 
 
Suroviny 
28 dkg polohr. mouky 
5 dkg cukru moučka 
1 prášek do pečiva 
200 ml zakysané smetany 
1 dcl oleje 
necelý 1 dcl mléka 
 
Na náplně 
1 tvaroh smíchaný s 1 vejcem, 1 vanilk. cukrem, lžící rumu a citr. kůrou 
1 švestková povidla rozmíchaná s lžící rumu a lžící vody 
4 jablka nastrouhaná nahrubo a smíchaná s 1 skořicovým a 1 vanilk. cukrem 
drobenka na povrch koláče 
 

 

Postup 

Suroviny na těsto smícháme a zpracujeme ve vláčnou hmotu. Lehce vyválíme. Na vymazaný a vysypaný plech 

těsto přeneseme a rukama rozprostřeme po celé ploše. Poté začneme vrstvit náplně, nejprve natřeme povidla, 

na ně tvaroh a nakonec jablka. Vše zasypeme drobenkou. Pečeme cca 25-30 min. při 180 st. Vychladlé 

pocukrujeme. 

 

 


